
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

  



 

 

ÚVODNÍ SLOVO 

Vážení spoluobčané, 

od r. 2017 se i v našich lesích začala projevovat tzv. „kůrovcová 

kalamita“, kdy se jako příčiny uvádějí smrkové monokultury, klimatické 

změny (sucho), špatná transformace lesního hospodářství po roce 1989, 

selhání řízení lesního hospodářství při kalamitě a také hustší les, ve kterém si 

stromy berou navzájem vláhu a kdy světlejší les lépe odolává kalamitě (zdroj 

příčin – Wikipedie). 

 V obecních lesích se v období 2017-2024 vysadilo následující 

množství sazenic: 

2017 – 2.950 ks sazenic, z toho 2.500 buků, 450 smrků a javorů  

2018 – 2.010 ks sazenic, z toho 1.260 buků, 750 jedlí    

2019 – 10.260 ks sazenic, z toho 2.500 buků, 2.800 jedlí, 3.005 dubů, 1.455 

javorů, 500 smrků  

2020 – 37.889 sazenic, z toho 6.660 jedlí, 15.425 dubů, 3.000 buků, 800 

javorů, 600 douglasky tisolisté, 3.470 modřínů, 20 ptačí třešně, 5.454 

smrků, 510 borovic, 1.950 lípy 

2021 – 12.460 sazenic, z toho 3.508 smrků, 705 douglasky tisolisté, 2.508 

jedlí, 2.310 dubů, 210 třešně ptačí, 210 javorů, 2.505 buků, 504 

modřínů 

2022 – 12.479 sazenic, z toho 2.000 modřínů, 528 jedlí, 5.496 smrků, 450 

javorů, 2.005 douglasky tisolisté, 2.000 dubů 

2023 – 11.228 sazenic, z toho 8.010 dubů, 310 javorů, 2.508 smrků, 300 

douglasky, 100 jedlí 

2024 – 2.582 sazenic, z toho 950 smrků, 1.300 dubů, 150 lípy, 150 třešně 

ptačí, 20 javorů mleč, 12 jeřábů břek 

 



 

 

 V průběhu těchto let zajišťovali výsadbu především Jiří Rygl, 

Bohumír Machovec, Radim Otáhal, Miroslav Otáhal, Jiří Kujal, Jaroslav 

Nahodil, Rostislav Novák, firma Josefa Perničky a brigádníci v rámci jarních a 

podzimních brigád. Těžbu dřeva prováděl Josef Pernička, Miroslav Otáhal, 

Radim Otáhal, Alexandr Lokajíček, Bohumil Bastl st., Michal Král a 

přibližování dřeva Patrik Dokulil. Všem, kdo se na obnově našich lesů 

podíleli, patří velké poděkování. Výsledkem je pohled na rostoucí stromky a 

pocit z dobře vykonané práce. Výsadbou starost nekončí, je potřeba neustále 

dokola pečovat o sazenice, aby dobře rostly – vyžínat trávu, provádět nátěry 

stromků proti okusu, kontrolovat a opravovat oplocenky, aby se dovnitř 

nedostala zvěř atd. 
 

Ve zpravodaji za rok 2023 byla zveřejněna rozsáhlá informace, 

týkající se produkce odpadů v obci a předcházení vzniku odpadů. V roce 2024 

činila kvóta na slevu 170 kg/obyvatele (celkově 72,93 t odpadu) a skutečné 

množství směsného odpadu bylo v Římově 71,035 t odpadu. 
 

Pro rok 2025 se kvóta snižuje na 160 kg/obyvatele, což znamená 68 t 

vyprodukovaného odpadu za celý rok. 
 

Chtěl bych tedy touto cestou požádat všechny občany, aby se snažili 

veškerý odpad z domácností, který jde vytřídit, uložit do kontejnerů na tříděný 

odpad umístěných na návsi, u prodejny COOP a na Vískách a do popelnic 

vhazovali opravdu jen ten odpad, který do těchto kontejnerů uložit nelze. Jen 

tak se nám podaří snížit produkci odpadu a tím pádem i ušetřit finanční 

prostředky vynaložené na svoz komunálního směsného odpadu.  
 

Do roku 2025 přeji všem pevné zdraví, štěstí, spokojenost, rodinnou 

pohodu a dobré mezilidské vztahy. 

         

                       Rostislav Novák 

 



 

 

JAK ŠEL ČAS V ROCE 2024 

Každoroční novoroční ohňostroj, naplánovaný na 1.ledna 2024, byl zrušen 

z důvodu tragických událostí 21.12.2023 na Filozofické fakultě Univerzity 

Karlovy v Praze, kde po střelbě studenta fakulty zůstalo 14 obětí a 25 

zraněných. 

Od 1. ledna 2024 se stal novým nájemcem pohostinství v Římově Marek 

Došek z Římova, který následně provedl úpravu vnitřních prostor včetně 

výčepního pultu od pivovaru Holba, obec zakoupila nové vybavení – 44 židlí 

+ 8 stolů a firma Karla Fojtla opravila schody, podestu a vstup do víceúčelové 

budovy. 

 

6. ledna 2024 se v obci uskutečnila Tříkrálová sbírka Oblastní charity Třebíč a 

vybráno bylo Kč 18.885,--. Vybrané peníze putují na pomoc nemocným, 

seniorům, rodinám v krizi, lidem bez domova či na podporu dětí ze sociálně 

slabších rodin (www.trikralovasbirka.cz).  

23. ledna proběhla první jednání firmy CETIN s požadavkem modernizace 

telekomunikační infrastruktury a vybudování nové optické sítě v obci. 

27. ledna uspořádal hokejový oddíl HC Římov v kulturním domě sportovní 

ples se skupinou Credit. 

Na zasedání zastupitelstva obce 1.2.2024 bylo schváleno podání žádosti o 

dotaci z programu Kraje Vysočina Obnova venkova Vysočiny 2024 na 

http://www.trikralovasbirka.cz/


 

 

zhotovení nové modřínové zvoničky a dřevěného oplocení pomníku obětem 

obou světových válek podle dochovaných historických fotografií. 

Zhotovitelem bylo schváleno Tesařství Jiří Krejčí z Velkého Beranova, které 

původní zvoničku odvezlo 4. března 2024 a nová zvonička byla na své místo 

instalována 27. března 2024. 9. dubna firma Elektrozvon Kopečný 

z Olomouce zprovoznila elektrické vyzvánění zvoničky. 24. srpna 2024 Jiří 

Krejčí dokončil nové oplocení kolem pomníku obětem obou světových válek. 

Celkové náklady činily 332.792,- Kč, z toho dotace Kraje Vysočina 150.000,- 

Kč. Zvonička i dřevěné oplocení pomníku bylo následně ošetřeno ochranným 

bezbarvým nátěrem. V červnu 2024 provedl Petr Vnuk, Kolín očistu pomníku, 

impregnaci povrchu pomníku z pískovce a obnovu písma na obou vsazených 

deskách o celkovém počtu 861 písmen + ratolest. K pomníku byl také 

zhotoven železný stojan na věnce, které jsou zde umísťovány. 

1. února 2024 zastupitelstvo schválilo oslovení 5 firem na předložení nabídky 

na rekonstrukci střechy víceúčelové budovy. Z 5 oslovených firem však ani 

jedna nabídku z kapacitních důvodů nepředložila, proto bylo odloženo i 

podání žádosti o dotaci na instalaci panelů fotovoltaické elektrárny na 

víceúčelovou budovu. 

3. února 2024 zorganizoval SDH Římov tradiční masopustní průvod 

s pestrými, rozmanitými a originálními maskami, které se přítomným divákům 

předvedly před kulturním domem, aby poté pokračovaly v putování obcí. 

 



 

 

V únoru 2024 byla provedena prořezávka rozrostlých tújí na dětském hřišti a 

přes prvotní myšlenku odstranění a nové sázení bylo nakonec rozhodnuto o 

dočasném ponechání těchto tújí.  

19. února 2024 zahájil Miroslav Šafránek z Rokytnice nad Rokytnou výrobu 

makety areálu Vísek podle zachovalých dobových fotografií a známých 

půdorysů. O 6 měsíců později, 19. srpna 2024 předal kompletně vyhotovené 

dílo, které bylo umístěno na chodbě obecního úřadu, kde jsou již zhotovené 

makety budovy bývalé základní školy č. 91, víceúčelové budovy č. 1 a kde si 

všechna tato neuvěřitelně propracovaná díla může každý návštěvník úřadu 

prohlédnout. 

 

Od 1. března 2024 se novým nájemcem bytu č. 4 v bytovém domě č. 91 stal 

Jiří Rygl ml. z Římova. 

5. března 2024 proběhl na obecním úřadě Římov audit hospodaření z Kraje 

Vysočina s výsledkem, že nebyly zjištěny žádné chyby, nedostatky a nebyla 

přijata žádná opatření. 



 

 

17. března 2024 uspořádaly ženy (Římov dětem) v kulturním domě oblíbený 

dětský karneval za účasti cca 50 dětí. 

18. března 2024 se v obci uskutečnila kontrola projektu protipovodňových 

opatření ze strany Státního fondu životního prostřední Praha s konstatováním, 

že akce proběhla v pořádku, bez zjištění nedostatků. 

V rámci dotačního programu Hospodaření v lesích 2024 byla podána žádost 

o dotaci ve výši Kč 39.960,- za vysázení 1.300 ks dubů, 500 ks smrků a 

zhotovení oplocenky o délce 228 m. Dále byly vysazeny následující dřeviny : 

150 ks lípy, 150 ks třešně ptačí, 20 ks javoru mleč, 12 ks jeřábu břek. 

Na zasedání zastupitelstva obce 11.4.2024 bylo schváleno: Dohoda o 

spolupráci při výstavbě optické sítě v Římově s firmou CETIN, Strategický 

rozvojový dokument obce Římov na období 2024-2029, pronájem bytu č.2 

v bytovém domě č. 91 Vladimíru Steinochrovi od 1.5.2024, nové oslovení 

firem na předložení nabídky na rekonstrukci střechy víceúčelové budovy 

s termínem realizace v roce 2025. 

15.-17. dubna 2024 proběhla ve spolupráci se ZŠ Čáslavice akce Kraje 

Vysočina Čistá Vysočina 2024, zaměřená na úklid veřejného prostranství a 

přírody na Vysočině. 

30. dubna 2024 se za krásného počasí uskutečnilo pálení čarodějnic u rybníka 

U sv. Jana za početného zájmu občanů. 

 



 

 

Začátkem a koncem května 2024 zajistila firma Anton Budovič, Třebíč 

provedení deratizace v obci a občané měli i možnost odběru jedu na hlodavce 

na obecním úřadě.  

U č.p. 115 došlo v polovině května 2024 k propadnutí silnice a následně 

provozovatel vodovodu a kanalizace zjistil, že zde prasklo potrubí splaškové 

kanalizace, místo bylo dočasně zajištěno přejezdovým plechem a následně 

provedena výměna potrubí, zahutnění a na podzim 2024 zaasfaltování 

poškozené komunikace. 

Zastupitelstvo obce bylo na svém zasedání 23.5.2024 informováno o nabídce 

Kraje Vysočina na doplnění Digitální technické mapy o pasport veřejného 

osvětlení a dešťové kanalizace, daru od ZOD Čáslavice ve výši Kč 8.000,--, 

vypsané sbírce v souvislosti s tragickou dopravní nehodou v Čáslavicích 

2.5.2024, nových jízdních řádech autobusové dopravy od 1.5.2025 a 

provedeném svozu objemného odpadu v obci 17-19.5. 2024 (odvezeno 2,04 t 

odpadu). Zároveň zastupitelstvo obce v souvislosti s revizí katastru 

nemovitostí schválilo záměr prodeje a výměny menších výměr pozemků a 

vyřazení dřevěné zvoničky z evidence majetku. 

1. června 2024 uspořádal Sbor dobrovolných hasičů Římov velmi úspěšný 3. 

ročník traktoriády. Této akci přálo krásné počasí, které se projevilo také na 

velmi vysoké účasti – více informací v samostatném článku. O den později 

proběhla díky pořadatelům z „Římov dětem“ a SDH Římov na stejném místě 

oslava Dne dětí za velké účasti dětí s rodiči i prarodiči. Všem pořadatelkám a 

pořadatelům patří velké poděkování za zajištění těchto akcí. V rámci obou 

akcí byla již využita nová lávka přes potok, kterou v květnu 2024 vyhotovil 

Jan Jeřábek. 

Od 3. června 2024 proběhl v obci průzkum firmy CETIN na zjišťování zájmu 

o instalaci přípojky optického kabelu do nemovitostí, která bude pro všechny 

zájemce provedena zdarma. Optika (rychlost až 2Gb/s) je oproti metalice 

(rychlost 250 Mb/s) nejmodernější dostupná technologie pevné sítě, založená 

na principu přivedení optického vlákna až do jednotlivých domů a bytů, 

s nejvyšší kvalitou připojení pro desítky zařízení současně s rychlostí až 2 



 

 

Gb/s a spolehlivým stabilním pevným internetem bez ohledu na roční dobu a 

počasí. Výhodou jsou tedy rychlost, stabilita a síla signálu, 100% odezva, 

neomezená kapacita dat, spolehlivost, nízká poruchovost, nezávislost na 

počasí, vysoká životnost, data v bezpečí, možnost připojení internetové HD 

televize se zpětným přehráváním pořadů a možností vybrat si nabídku od více 

než 20 poskytovatelů internetového připojení. Po zjištění zájmu bylo firmou 

CETIN oznámeno, že souhlas s připojením projevilo 100 % oslovených 

vlastníků nemovitostí v obci. Práce na realizaci optické sítě by měla začít 

provádět firma Elektro Klíma, Třebíč v 1. polovině roku 2025 v místech již 

existujících tras metalického kabelu (především pod stávajícímu chodníky a 

protlakem pod silnicemi), aby nebyla rozšiřována stávající ochranná pásma. 

7.-8. června 2024 proběhly volby do Evropského parlamentu. Z 347 voličů 

zapsaných do seznamu voličů volilo 132, z toho 2 hlasy byly neplatné. 

Výsledky voleb: ANO-51 hlasů, SPOLU-30 hlasů, Starostové a osobnosti pro 

Evropu-11 hlasů, SPD a Trikolora-11 hlasů, Přísaha a Motoristé-8 hlasů, 

Stačilo!-6 hlasů, PRO-Jindřicha Rajchla-4 hlasy, po 2 hlasech: Svobodní; SEN 

21 a Volte Česko; po 1 hlasu: ČSSD; REFERENDUM-Hlas Lidu; HLAS; 

Česká pirátská strana; Pro vystoupení z EU. 

16. června 2024 se v kulturním domě uskutečnilo tradiční vítání nových 

občánků, které nejdříve přivítaly svým vystoupením děti z MŠ Římov a 

následně proslovem také starosta obce. Vítáni byli: 

Damián Novák  nar. 23.09.2023  Římov 80 

Tereza Pospíchalová nar. 19.01.2024  Římov 123 

Vojtěch Rygl  nar. 24.03.2024  Římov 34 
 

Na zasedání zastupitelstva obce 17.6.2024 byl schválen prodej pozemků (v 

souvislosti s revizí katastru nemovitostí) o výměře 6 m2 a 1 m2 za cenu Kč 

100,--/m2, směna pozemků o výměře 2 m2 a 5 m2, příspěvek do sbírky pro 

rodinu Fišerových z Čáslavic ve výši Kč 20.000,-- a fixace cen elektrické 

energie a plynu pro rok 2025 od firmy E.ON. 



 

 

2. července 2024 zastupitelstvo obce na svém zasedání schválilo Smlouvu o 

zřízení věcného břemene „Římov-Záhumenný mlýn: VAK“ a záměr prodeje 

obecního vrtu RM-1 na pozemku p.č. 577/2 (pozemek ve vlastnictví Lesy ČR, 

k.ú. Čáslavice).  
 

18. července 2024 se za účasti zástupce MěÚ Třebíč a projekční firmy DIS 

projekt, Třebíč uskutečnilo na obecním úřadě veřejné projednání změny č. 2 

územního plánu. 
 

Koncem července 2024 provedla firma Clean&Play, Brno regeneraci 

víceúčelového hřiště – opravu asfaltového podkladu víceúčelového hřiště a 

kompletní výměnu křemičitého písku. 

 
 

5. srpna 2024 se uskutečnilo další zasedání zastupitelstva obce, na kterém 

byly projednány 2 předložené nabídky na výměnu střešní krytiny na 

víceúčelové budově a jako cenově nejvýhodnější byla vybrána nabídka firmy 

Šibor stavby s.r.o., Litohoř ve výši Kč 2,880.539,96. V dalším bodě byl 

schválen prodej vrtu RM-1 Svazku VODOVODY A KANALIZACE Třebíč 

za částku Kč 245.700,-. 
 

10. srpna 2024 proběhl na víceúčelovém hřišti tenisový turnaj čtyřher, 

kterého se zúčastnilo 16 hráčů a ve finále zvítězili Aleš Diviš s Ivanem 

Piálkem ml. nad Josefem a Alenou Stručovskými 7:6 (tiebreak 10:6). V zápase 

o 3. místo zvítězili Jiří a Aleš Čurdovi nad Pavlem Nedvědickým st. a Ivanem 

Piálkem st. 6:1. 
 



 

 

V pátek 13. září 2024 začaly v Česku povodně jako výsledek srážky dvou 

frontálních systémů nad oblastí střední Evropy a přinesly vytrvalý déšť. 

Zasáhly většinu území Česka, jeho sousední země, a také Chorvatsko a 

Rumunsko. Srážky byly způsobeny tlakovou níží Boris (v Německu 

pojmenovaná jako tlaková níže Anett), která se díky silnému jihovýchodnímu 

proudění přesouvala do oblasti střední a východní Evropy ze severní Itálie. 

Povodněmi byly zasaženy téměř všechny kraje ČR, k nejhůře postiženým 

patřil Moravskoslezský a Olomoucký kraj. K velmi zasaženým městům 

patřila Ostrava, kde se protrhla říční hráz u soutoku Opavy a Odry, Opava 

nebo Krnov, který byl zaplaven z 80 %. Silně zaplaveno bylo i 

město Bohumín. Povodní byl velmi poničen Jeseník, záplavová vlna 

uzavřela Litovel. Výrazně zatopené byly i Hanušovice, Mikulovice, Písečná 

nebo Česká Ves. V některých obcích spadly pod náporem vody rodinné domy, 

poničeny či strženy byly i mosty v Jeseníku či České Vsi. Nejvyšší úhrny 

srážek byly v období 12.-17.9.2024 naměřeny na meteorologické stanici 

Rejvíz a to 516,7 mm. Na mnoha místech došlo k evakuaci celkového počtu 

cca 11 tisíc obyvatel, zemřelo 5 lidí a dalších osm bylo pohřešováno. Škody 

byly odhadovány na desítky miliard korun. 
 

Kraji Vysočina se naštěstí povodně vyhnuly, v Římově bylo během tohoto 

období naměřeno cca 130 mm srážek a SDH Římov jen preventivně instaloval 

kolem Římovky na rizikových místech protipovodňové pytle s pískem, 

členové povodňové komise po celou dobu monitorovali hladinu potoka. 
 

V sobotu 14. září 2024 byla z důvodu nepříznivého počasí zrušena mše svatá 

v kapli Narození Panny Marie na Vískách a uskutečnila se v náhradním 

termínu 21. září 2024. Mše svatá byla spojena se žehnáním vlajky a znaku 

osady Vísky. 
 

20. září 2024 uskutečnil Resort Březová ve spolupráci s obcí Římov a 

městysem Rokytnice n. R. „Vyhrazený den pro občany Rokytnice n. R. a 

Římova“, od 16 hodin byly pro děti i celé rodiny otevřeny atrakce: lanové 

centrum, lezecké stěny, strašidelná věž, zbojnický zámek Sherwood, pirátská 

vesnice, zakleté město, laserové bludiště, vzduchová trampolína a další. 



 

 

K tanci a poslechu hrály Kecky z Chlístova, opékaly se buřty, proběhla tajná 

soutěž se slosováním, paintball, večerní diskotéka a na závěr akce byl odpálen 

ohňostroj.  
 

20.-21. září 2024 proběhly volby do zastupitelstva Kraje Vysočina, kterých se 

v Římově zúčastnilo 114 voličů z 346 voličů, zapsaných do seznamu voličů 

(113 platných hlasů). Volební účast činila 32,95 %. Strany podle počtu 

obdržených hlasů: 

51 – ANO    5 – STAČILO! 

15 – Společně se starosty pro občany 4 – Sociální demokracie 

13 – Starostové pro Vysočinu   3 – PŘÍSAHA občanské hnutí 

10 – SPD, Trikolora a PRO  2 – Česká pirátská strana 

  8 – KDU-ČSL    2 – Nezávislá kandidátka 

  

1. kolo voleb do Senátu Parlamentu ČR se uskutečnilo 20.-21. září 2024 a z 

346 voličů, zapsaných do seznamu voličů se voleb zúčastnilo 113 voličů (z 

toho 108 platných hlasů), volební účast 32,66 %. Kandidáti podle počtu 

obdržených hlasů: 

40 – Hana Žáková    4 – Petr Chňoupek  

38 – Ing. Drahoslav Ryba    3 - MUDr.Václav Lhotský  

11 – Zdeněk Ryšavý    3 – Mgr. Luděk Růžička 

  9 – prof. RNDr. Jaroslav Turánek, CSc., DSc.  
 

2.kola senátních voleb 27.-28. září 2024 se zúčastnilo 73 občanů (volební 

účast 21,10 %) s následujícím výsledkem:  

38 hlasů Ing. Drahoslav Ryba   

37 hlasů Hana Žáková 

V obvodu č. 53 – Třebíč obhájila mandát senátorky Hana Žáková, která ve 2. 

kole porazila ziskem 56,22 % hlasů Ing. Drahoslava Rybu. 
 

V říjnu byla prostřednictvím MAS Podhorácko odeslána na Státní 

zemědělský intervenční fond žádost o dotaci na zhotovení workoutového 



 

 

hřiště v blízkosti víceúčelového hřiště pro rozšíření sportovních aktivit a 

zhodnocení nevyužité plochy. 
 

V sobotu 26. října 2024 proběhlo žehnání nové dřevěné zvoničky panem 

farářem Lubomírem Řihákem a následně se přítomní občané přesunuli do 

kulturního domu na Setkání občanů 60+, na které byli pozváni občané od 60 

let věku – ze 131 oslovených občanů účast potvrdilo a zúčastnilo se 46 (23 

mužů a 23 žen). Po úvodním proslovu starosty obce, který všechny účastníky 

na setkání po 5 letech přivítal (2020-2021 se akce z důvodu Covid-19 

nekonala, v r. 2022 proběhlo setkání rodáků a v r. 2023 bylo z důvodu nízkého 

zájmu občanů setkání zrušeno) a přítomné seznámil s aktuálními i 

plánovanými projekty obecního úřadu. Následovalo vystoupení dětí z MŠ 

Římov a poté již podium patřilo Janu Noskovi a Hermínu Jirečkovi, kteří se se 

svým hudebním vystoupením postarali o dobrou náladu. Příští setkání občanů 

60+ je naplánováno na sobotu 4. října 2025. 

 

Na zasedání zastupitelstva obce 31. října 2024 bylo zastupitelstvo seznámeno 

s informacemi o obdržené dotaci na hospodaření v lesích z podzimu 2024 ve 

výši 240 tis. Kč, nové pojistné smlouvě na obecní nemovitosti, zaslaném daru 



 

 

Kč 30.000,- na sbírkový účet obce Mikulovice (Moravskoslezský kraj) na 

odstraňování povodňových škod, setkání zastupitelů Mikroregionu Podhůří 

Mařenky v KD Markvartice 15.11.2024, zřízení kamerového systému u 

kontejnerů na tříděný odpad u prodejny COOP. Schválena byla smlouva o 

zřízení věcného břemene s firmou EG.D a.s., aktualizace spisového a 

skartačního řádu obce Římov. 
 

6. listopadu 2024 se na Obecním úřadě uskutečnil dílčí přezkum hospodaření 

z Kraje Vysočina s výsledkem, že nebyly zjištěny chyby a nedostatky. 
 

9. listopadu 2024 uspořádal Sbor dobrovolných hasičů Římov pouťovou 

taneční zábavu se skupinou Natuty. 
  

16. listopadu 2024 proběhl v obci mobilní svoz nebezpečných odpadů a 15-

17.11.2024 také svoz objemného odpadu, kdy byl pod obecním úřadem 

umístěn velkoobjemový kontejner a odvezeno bylo 1,92 t objemného odpadu. 
 

Od 20. listopadu 2024 si občané mohli na obecním úřadě vyzvednout 

14denní stolní kalendář, který do každé domácnosti s trvalým pobytem úřad 

věnoval zdarma. Krásné fotky do kalendáře nafotila paní Vlasta Plisková a 

kalendář vyhotovila firma Beez Bee z Třebíče. 
  

V listopadu bylo vysazeno 450 ks sazenic smrku a podána žádost o dotaci 

v rámci programu Hospodaření v lesích 2024 na obnovu, zajištění a výchovu 

lesních porostů ve výši Kč 181.624,-. 
  

V sobotu 23. listopadu 2024 se uskutečnil již 14. ročník soutěžní ochutnávky 

o nejlepší ořechovku Římovský ořech 2024. Do soutěže se přihlásilo 12 

vzorků ořechovky. Ochutnávali a zároveň i hodnotili všichni účastníci 

ochutnávky v počtu cca 25 účastníků. Po večeři a sečtení bodových 

ohodnocení bylo vyhlášení výsledků: 1. Benda R.   2. Dokulil L.   3. Čurda J. 

Nálada byla výborná a pořadatelé se těší na příští ročník a doufají, že se 

přihlásí více vzorků a více porotců na ochutnávku ořechovky vyrobené v roce 

2025. 



 

 

 

V posledním listopadovém týdnu probíhaly práce na zdobení vánočních 

stromků u obecního úřadu, a především na návsi, kde byla pomocí 

vysokozdvižné plošiny zavěšena nová hvězda na špici stromku a také 

opravené a nové LED osvětlení celého stromku. Na betlém v těsné blízkosti 

vánočního stromu byla instalována nová LED kometa. 

 
 



 

 

28. listopadu 2024 proběhlo za účasti MěÚ Třebíč a firmy DIS projekt s.r.o. 

na obecním úřadě v Římově nové veřejné projednání Změny č. 2 územního 

plánu Římov. 
 

Na zasedání zastupitelstva 12. prosince 2024 bylo zastupitelstvo obce 

seznámeno s úpravou nájmů obecních bytů od 1.1.2025, navýšení daru 

jubilantům od 1.1.2025, o posunutí termínu realizace optické sítě v Římově na 

rok 2025, zakoupení dluhopisů Banky Creditas. Zastupitelstvo obce schválilo 

změnu č. 2 územního plánu Římov, návrh vyrovnaného rozpočtu obce Římov 

na rok 2025 ve výši 10,840 tis. Kč, návrh rozpočtu MŠ Římov, návrh 

střednědobého výhledu rozpočtu obce Římov a MŠ Římov na období 2026-

2027, inventarizační komisi, koupi 2 pozemků – orné půdy o výměře 20.229 

m2, odměny neuvolněných členů zastupitelstva obce od 1.1.2025 a Obecně 

závaznou vyhlášku obce Římov o stanovení obecního systému odpadového 

hospodářství. 
 

V sobotu 14. prosince 2024 uspořádal Jindřich Kratochvíl v zázemí KD 

projekci „Za vánočním příběhem v Izraeli a Palestině“ – vyprávění 

s promítáním obrázků a době a místech souvisejících s narozením Ježíše 

Krista za účasti cca 35 zájemců. 
 

V neděli 22. prosince 2024 uspořádalo zastupitelstvo obce tradiční Setkání u 

vánočního stromu na návsi. Starosta obce popřál všem občanům krásné svátky 

vánoční, děti z MŠ Římov vystoupily se svým programem a pro všechny 

přítomné byl připraven horký čaj a svařené víno. 
 

 

 

 

 

 



 

 

Předsilvestrovský výšlap na Mařenku v tomto roce připadl na sobotu 

28.prosince 2024, 60-70 římovských účastníků se za příjemného počasí vydalo 

z návsi na tradiční polední společné setkání občanů Mikroregionu Podhůří 

Mařenky a po návratu domů si v místním pohostinství mohlo pochutnat na 

guláši. 

 

               Rostislav Novák 

ZPRÁVA Z KNIHOVNY 

V naší knihovně bylo v roce 2024 zaregistrováno 24 čtenářů, z toho 2 děti do 

15 let. Návštěvnost činila 210 návštěvníků. kteří si celkem vypůjčili 578 knih. 

Z toho 559 titulů krásné literatury pro dospělé, 11 titulů literatury pro děti a 

mládež a 8 titulů naučné literatury pro dospělé. Oproti loňsku tedy došlo k 

mírnému navýšení výpůjček. 

Výměnný fond s Městskou knihovnou Třebíč se uskutečnil 1x a naše knihovna 

tak získala navíc 85 knih všech žánrů. 

Za částku 3200 Kč z obecního rozpočtu přibylo 28 nových knih a celkový stav 

našeho knihovního fondu vzrostl na 1700 svazků. Nabídku všech knih v naší 

knihovně si můžete prohlédnout pomocí on-line katalogu na stránkách naší 

obce. Je opravdu z čeho vybírat, budete-li mít chuť, můžete knihovnu navštívit 

každé pondělí od 15.00 do 17.00 hodin. 

Budu se těšit na každého z vás.                        Knihovnice Dana Dvořáčková 



 

 

ZPRÁVA O ČINNOSTI MŠ ŘÍMOV ZA ROK 2024  

„ROK STROMŮ“ 
 

Představte si na jedné straně les a na druhé straně třídu dětí. Na první pohled 

obě společenství vypadají jako velmi nesourodá a nezkrotná, ale při hlubším 

pohledu uvidíte jejich harmonii a lad. Pro školní rok jsme zvolili školní 

vzdělávací program „Rok stromů“ a pracujeme se stejnojmennou knihou. 

Kniha je rozdělena do deseti celků podle deseti školních měsíců a deseti 

stromů. Jednotlivé stromy jsou rozpracovány do témat tak, aby naplnily 

všechny oblasti Rámcového vzdělávacího programu. Součástí plánu jsou 

básničky, písničky, pranostiky, přísloví, náměty na výtvarné činnosti, 

pohybové hry, doporučené knihy a tipy na výlety, kdy hledáme jeden určitý 

strom na konkrétním místě v Římově.  

Září 2024 - „Co vypráví starý dub“, Říjen - „Silák Kaštan“, Listopad - „ 

Tajemství kouzelné lísky“, Prosinec - „Co se děje pod jedlí“, Leden 2025 - 

„Jak se hraje na modřín“, Únor - „Jasan, ten nás ochrání“, Březen - „Bez bílé 

břízy jaro nebude“, Duben - „Pod vrbou, za vrbou, co se bude dít“, Květen - 

„Javor, strom nakloněný lidem“, Červen - „Pod lipovou ochranou“. 

Celé téma představuje komplexní roční vyučovací plán, který má děti formou 

hry vzdělat, ale i pobavit a představit jim přírodu jako velkého silného 

kamaráda.  

Ve školním roce 2024/2025 máme ve školce přihlášených celkem 17 dětí, z 

toho 7 děvčat a 10 chlapců.   

Většinu akcí jako je drakiáda, tvoření pro rodiče, vánoční vystoupení u stromu 

na návsi, vystoupení na setkání občanů 60+, preventivní programy, návštěvy 

divadel a jiných kulturních akcí už znáte a my se je snažíme zachovat, protože 

nám přináší nové zážitky, poznávání a vědomosti. Největší zážitek pro nás 

v roce 2024 byl program od Zábavného učení: „Létající barvy“, kdy jsme si 

vyrobili vlastní trika a tašky. Program byl financován z OP VVV II. 

V letošním roce nás čeká ještě vítání občánků a rozloučení předškoláků 

spojené se spaním ve školce.  



 

 

Ve školce máme nyní 2 děti s individuálními vzdělávacími potřebami, k těmto 

dětem máme ve školce asistenta pedagoga.  

Současné pracovní složení MŠ Římov od 1.1.2024: 

Jana Báňová DiS – ředitelka, nově koordinátor enviromentální výchovy – studium ukončeno 

10/2024 

Marie Bělíčková – učitelka, nově logopedický asistent – studium ukončeno 11/2024 

Michaela Vašíčková – školní asistent, asistent pedagoga a učitelka na překrývání 

Jana Krejčová – školnice a pracovnice obchodního provozu  
 

K 31. 8. 2024 ukončilo předškolní docházku v MŠ Římov 5 dětí.  Tři děti 

nastoupily do první třídy v ZŠ a MŠ Čáslavice, 1 dívka odešla do třebíčské ZŠ 

a 1 dívka navštěvuje základní školu v Rokytnici nad Rokytnou.  

K 1. 9. 2024 jsme přijali 6 dětí: 2 chlapce a 4 dívky. Stále přijímáme i děti 

z okolních vesnic.  Kapacita naší školky je 18 dětí. Zápis probíhá vždy 

v květnu a dozvíte se o něm s měsíčním předstihem na stránkách obce a 

veřejné vývěsce.  

Děkujeme za vaši přízeň a podporu a těšíme se na nové zážitky a poznávání i 

v roce 2025. 

 

         

 

 

 

 

 

Jana Báňová 



 

 

ŘÍMOV DĚTEM 

I v roce 2024 bylo uspořádáno několik akcí, a to nejen výhradně pro děti. 

Pojďte si s námi tyto akce připomenout. 

 

17. 3. se v KD uskutečnil dětský karneval. Karnevalu se spolu se svými 

blízkými zúčastnilo cca 50 dětí v pestrých kostýmech princezen, hrdinů, 

fotbalistů atd.  Dětským karnevalem v roce 2024 provázel děti a přítomné 

Kejklíř Čabík. Dále bylo možné si nechat vyrobit zvířátko z balónků, zhotovit 

airbrush tetování, o které byl mezi dětmi velký zájem, také si nechat zhotovit 

fotovzpomínku ve fotokoutku od Fotocamp. Odpoledne zpestřily svým 

vystoupením i Mažoretky Čáslavice. Součástí karnevalu byla tradiční bohatá 

tombola, poděkování patří všem dárcům cen do tomboly. Také bylo možné 

zakoupit popcorn a cukrovou vatu, palačinky a párky v rohlíku. Na 

karnevalové výzdobě stolů se podílely děti z MŠ Římov a paní učitelky. 

Děkujeme všem těmto zmíněným a v neposlední řadě i těm, kteří pomohli po 

skončení karnevalu s úklidem.  
 

         
  



 

 

29. 3. proběhlo velikonoční hrkání, kterého se zúčastnilo cca třicet malých i 

velkých hrkačů. Průvod prošel na Velký pátek odpoledne vsí a navázal tak na 

hrkání chlapců v předchozích letech. Na účastníky na konci čekala malá 

sladká odměna. 

 

2. 6. v neděli po sobotní traktoriádě proběhl dětský den, který jsme pořádali 

společně s SDH Římov. Odpoledne pro děti zahájila skupina Kiksylend se 

svojí hudební pohádkou „O staré valše“ a následně doprovodili odpoledne 

hudebním vystoupením. Pro děti byl tradičně připraven malý sladký balíček a 

několik různorodých stanovišť s úkoly – např. rýžování drahých kamenů, 

minigolf, malování na květináčky a sázení rostlinek, stříkání z hasičské 

hadice, věšení prádla, čarodějnický koutek, otvírání zámků atd. Děti se dále 

mohly na přilehlé louce svézt na konících, nechat si ze své fotky vyrobit 

přívěsek a také nás navštívila vzácná návštěva v podobě Mickey a Minnie. 

Dětský den zakončila mezi dětmi oblíbená hasičská pěna. Nechybělo ani 

bohaté občerstvení zajištěné SDH Římov. Akce se zúčastnilo více než 65 dětí. 
 

 
 
 

7. 12. se v KD konal 2. ročník akce nazvané „Vánoční nálada“. Náplní 

vánočního odpoledne byla výstava místních betlémů, tvoření pro děti i 

dospělé, dětská vánoční hernička pro nejmenší, vánoční fotokoutek. Výstava 

čítala 45 místních betlémů (v roce 2023 to bylo 33), včetně betlému 

vyrobeného dětmi z místní MŠ. Ceníme, že jste ochotni svoje betlémy zapůjčit 

a také pro tuto příležitost někteří i betlémy vyrobit! V rukodělných dílničkách 



 

 

bylo možné si vyrobit vánoční ozdobu v podobě sněhuláčka, vyšívané ozdoby, 

skřítky z vlny, magnetky a také svícny z domečků. Na akci bylo možné 

podpořit třebíčskou Domovinku a zakoupit si jejich výrobky. Atmosféru 

Vánoc jsme se snažili dokreslit občerstvením – voňavým svařáčkem, zimním 

čajem, koláčky a řízečky. Věříme, že všichni, kdo na akci zavítali, odcházeli 

vánočně naladěni. 

 

 
 

1. - 31. 12. proběhl již 3.římovský okenní adventní kalendář. Věříme, že již 

není potřeba tuto akci blíže představovat. Opět se v období od 1. do 24. 12. 

postupně rozsvěcovala v oknech římovských domů osvětlená čísla. I tentokrát 

se jedno číslo rozsvítilo na Vískách, kde je to o Vánocích ještě kouzelnější než 

obvykle, a věříme, že si spousta z Vás udělala pěknou procházku. Nejprve 

jsme zvažovali, zda v akci dále pokračovat, ovšem ukázalo se, že kalendář má 

již svoje příznivce a četné dotazy nás přesvědčily o tom, že není důvod od 

zavedeného ustupovat. Malou symbolickou odměnou pro „světlušky“, tedy ty, 

kteří měli na starost jedno z 24 čísel, byla magnetka – řád adventního okénka. 

Magnetku jsme nechali takto zhotovit za souhlasu ilustrátorky Venduly 

Hegerové a římovské světlušky z roku 2024 se tak mohou pyšnit prvními 

takovými odměnami ze všech světlušek v Česku. Na Štědrý den byla opět 

v jesličkách na návsi připravena malá sladká odměna.  

 

Na podzim 2024 přibyly ke stávajícím domečkům další dva, a to pro účely 

vyvěšení tematických stezek s úkoly. Za jejich výrobu patří poděkování 



 

 

Jožkovi Dohnalovi, Mirce a Mirkovi Chromým. Věříme, že v dalším roce se 

nám podaří tyto procházky obnovovat tak, aby byly vždy co nejaktuálnější.  

 

Děkujeme za to, že jste se uskutečněných akcí zúčastnili. Dále děkujeme Obci 

Římov, MŠ Římov, SDH Římov, HC Římov a ostatním zejména za dary do 

tomboly, pomoc při pořádání akcí, jak u přípravy, úklidu, tak na stanovištích 

na dětském dnu a u tvořících dílniček.  

 

V roce 2025 je plánovaný Dětský karneval v termínu 9. 2., dále Dětský den 1. 

6. a Vánoční nálada s výstavou betlémů pravděpodobně v termínu 6. 12. 

Budeme se na Vás těšit.  

 

  za Římov dětem  

Mirka Chromá, Dana Klárová, Renáta Motáková, Klára Pospíchalová 

 

 

ZPRÁVA O ČINNOSTI SDH ŘÍMOV ZA ROK 2024 

 

Náš sbor čítá k dnešnímu dni 38 členů, z toho 6 žen. 

13. ledna – proběhla Okrsková schůze v Lesonicích 

27. ledna – HC Římov pořádal 1. hokejový ples, na který naše organizace 

přispěla částkou 1000 Kč a pomohla s organizací plesu 

3. února – proběhl v naší obci tradiční masopustní průvod. SDH s obecním 

úřadem se podílely na přípravách a organizaci této akce. Všem patří velké 

poděkování za hojnou účast v maskách 

17. března – proběhl v Římově dětský karneval, kde naše organizace 

zakoupila do tomboly hlavní cenu velké hasičské auto Mercedes 

28. dubna – naše zásahová jednotka vyjela k odstranění popadaných větví a 

stromu v korytě potoka, kde hrozilo při větším dešti rozlití potoka 



 

 

5. května – proběhl den otevřených dveří naší hasičské zbrojnice, kde nás 

navštívilo 30 rodičů s dětmi. V hasičské zbrojnici bylo k vidění vybavení pro 

zásahovou jednotku i soutěžní vybavení. Děti si vyzkoušely také hasičské 

auto, oblečení pro hasiče, atd… Hasiči měli pro naše malé občany připravené 

také omalovánky, vystřihovánky s hasičskou tématikou 

8. května – hasiči uspořádali brigádu s občany Římova na vykopání základů 

pro novou lávku přes Římovský potok 

11. května – proběhla další brigáda na betonování základů pro novou lávku 

18. května – proběhla stavba nové dřevěné lávky se zábradlím místo 

dosloužilé staré lávky 

26. května – naše soutěžní družstvo se zúčastnilo Oblastní soutěže v 

Markvarticích, kde obsadilo 3. místo 

1. června – jsme pořádali již 3. ročník úspěšné Římovské traktoriády, na 

kterou letos přijelo 87 traktorů. Nejvzdálenější traktor byl Zetor Super 50, 

který přijel za námi z Humpolce. Poděkování patří také hasičům z Babic, kteří 

vedli jízdu traktorů obcí a zabezpečovali požární dohled 

2. června – proběhl v Římově za spolupráci maminek dětský den, kdy pro děti 

byla vytvořená pěna od hasičů z Lesonic, za což jim patří velké poděkování 

8. června – soutěžní družstvo se zúčastnilo Okrskové soutěže v Lesonicích, 

kde vyhrálo krásné 1. místo 

8. června – proběhla noční soutěž v Deštné, která je zařazena do 

Pelhřimovské ligy, kde naše soutěžní družstvo obsadilo 18. místo 

15. června – jsme byli pozváni na hasičskou soutěž do Hvězdoňovic, kde 

jsme skončili na pěkném 3. místě 

16. června – proběhla Třebíčská liga v Kněžicích, kde naše soutěžní družstvo 

skončilo na 18. místě 



 

 

22. června – oslavil náš dlouholetý a stále aktivní člen pan Pavel Krula 75. 

narozeniny.  Zástupci SDH i soutěžní družstvo mu popřáli a předali dárkový 

balíček 

7. července – soutěžní družstvo se zúčastnilo soutěže v Mastníku, kde v 

základním kole skončilo na 4. místě a ve finále obsadilo krásné 3. místo 

13. července – proběhla noční soutěž v Grešlovém Mýtě, kde jsme obsadili v 

kategorii speciály 16. místo a v kategorii PS 12 bez úprav 9. místo 

19. července – jsme se zúčastnili nočních závodů v Častohosticích, kde jsme 

skončili na 14. místě 

20. července – naše soutěžní družstvo jelo na noční závody do Kojatína, kde 

obsadilo 11. místo 

21. července – proběhla soutěž v Panské Lhotě, kde jsme skončili na 10. místě 

16. srpna – oslavil 75. narozeniny náš dlouholetý člen pan Jiří Rygl, kdy mu 

zástupci SDH popřáli a předali malý dárek 

3. září – naše zásahová jednotka byla povolána v odpoledních hodinách k 

provzdušnění rybníka Nová závlaha s profesionální jednotkou z Třebíče a 

jednotkami sboru dobrovolných hasičů Čáslavice a Rokytnice nad Rokytnou 

4. záři – v ranních hodinách byla naše jednotka s jednotkou z Čáslavic 

vyslána k rybníku Nová závlaha, kde proběhlo provzdušnění rybníka. Naše 

jednotka vyjela v počtu 4 hasičů 

12. září – naše zásahová jednotky v počtu 5 hasičů byla vyslána k plnění pytlů 

s pískem a stavění protipovodňových zábran na místa, kde hrozilo rozlití 

potoka 

14. září – zásahová jednotka v počtu 5 hasičů byla znovu poslána ke stavění 

dalších protipovodňových zábran kolem potoka, kde hrozilo rozlití vody a 

monitoring vody v potoce 



 

 

15. září – naše zásahová jednotka vyjela na odklizení vyvráceného stromu 

přes cestu Římov – Vísky v počtu 5 hasičů 

9. listopadu – jsme pořádali pouťovou zábavu se skupinou Natuty. Děkujeme 

všem za příspěvky do tomboly. 

7. prosince – naše soutěžní družstvo se zúčastnilo Vánoční soutěže o 

Vánočního kapra v Kojatíně, kde obsadilo krásné 5. místo a vyhrálo 

vánočního kapra 

Děkujeme všem členkám a členům za vykonanou práci v roce 2024, včetně 

činnosti sportovní, při které reprezentují naši obec. Děkujeme také všem 

nečlenům, našim kamarádům, kteří se významnou a nepostradatelnou měrou 

podílejí na pořádání většiny místních akcí. Velké poděkování za podporu a 

spolupráci patří i obecnímu úřadu a zastupitelstvu obce. 

 

Přejeme vám všem hodně zdraví, úspěchů a spokojenosti v novém roce.  

 

                                                                         Vítězslav Bartík starosta SDH 

                                                                         Tomáš Obůrka velitel SDH 



 

 

3. ŘÍMOVSKÁ TRAKTORIÁDA 

 

1. června 2024 SDH ŘÍMOV za pomoci obecního úřadu Římov a občanů 

Římova pořádal již 3. ročník úspěšné traktoriády. Na letošní ročník přijelo 

celkem 87 strojů z širokého okolí. Nejvzdálenější traktorista přijel z Humpolce 

a to pan Jan Koubek se svým veteránem Zetor Super 50 po vlastní ose. Na 

naší traktoriádě bylo k vidění 81 traktorů, 2 kombajny, 1 řezačka, 1x hasičské 

auto TATRA 148, 3x automobil, 2x motocykl Jawa Pionýr, 2x šlapací dětský 

traktor. Traktoriádu navštívilo celkem 998 lidí. Začátek traktoriády byl od 10 

hodin na louce za mateřskou školkou, ale už od brzkých ranních hodin se 

začaly sjíždět první traktory. Každý zúčastněný traktorista obdržel od 

pořadatelů pamětní otvírák na pivo ve tvaru traktoru s logem traktoriády, 

sběratelskou samolepku, poukaz na občerstvení, hlasovací lístek do soutěže o 

nejhezčí traktor. Traktory organizátoři řadili do kategorií velké a malé traktory. 

Na diváky s dětmi čekalo bohaté občerstvení, fotokoutek Forever by 

Karolinka, který vyráběl upomínkové předměty na počkání z vlastních fotek, 

pořízených na traktoriádě. Dále se návštěvníci mohli svézt novým traktorem 

Case Magnum 400, nebo na živém koni či poníkovi. John Deere Strom Praha 

vystavil velký pásový traktor 8R se 14metrovým podmítačem Bednar, John 

Deere 6R s balíkovačem slámy, John Deere Gator. Návštěvníci si zde mohli 

zakoupit reklamní předměty i hračky. Celou traktoriádu nám ozvučil a 

provázel s komentářem pan Karel Milostný. Odbitím 12 hodiny na naší 

kapličce začal doprovodný program, kdy ADW Lesonice představilo speciální 

automobil na odběr a rozbor půdy v praxi, kdy tuto technologii může využít 

každý i malý zahrádkář. Další ukázka byla na přilehlé louce od ZOD 

Čáslavice nahrnování sena do řádků pro sběrací vozy nebo řezačku. Úderem 

14 hodiny se Římovem rozburácely motory traktorů a začala spanilá jízda 

obcí. Jako první jela hasičská Tatra SDH Babice, která zajišťovala bezpečnost 

a za ní se seřadil obecní traktor Lamborghini a obecní zahradní traktor 

Husqvarna. Dále už pokračovaly malé traktory a za nimi velké stroje. Po 

návratu na louku stroje zaparkovaly na svoje místa. Organizátoři ke každému 

stroji přidělali zapečetěný kelímek s číslem traktoru, kam mohli návštěvníci 

házet hlasy o nejhezčí stroje. Také začaly dovednostní soutěže pro traktoristy. 



 

 

První dovednostní soutěž byla stavba pneumatiky traktorem na čas, kterou 

vyhrál pan Marián Klika se svým Zetorem 7011 v čase 3,07.   

Druhá dovednostní soutěž probíhala ve slalomu traktorem mezi pneumatikami 

a couvání traktoru do vyznačeného domečku, která byla rozdělena na 2 

kategorie, a to s předním náhonem a bez předního náhonu. V kategorii s 

předním náhonem vyhrál pan Martin Špaček se Zetorem 7341 v čase 37,38. V 

kategorii bez předního náhonu vyhrál pan Jaroslav Šabata se Zetorem 7711 v 

čase 34,88. Poslední dovednostní soutěží byl slalom mezi kužely a couvání do 

garáže se 4 kolovou vlečkou vážící 5 tun a s otočnou ojí. Tuto soutěž vyhrál 

pan Jaroslav Šabata se Zetorem 7711 v čase 52,59. 

 

Dále probíhala hlasovací soutěž pro diváky o nejhezčí stroj. O nejhezčí velký 

traktor vyhrál Zetor 6748 se startovním číslem 17, který získal 74 hlasů s 

panem řidičem Pavlem Krulou. O nejhezčí malotraktor vyhrál se Zetor Šíma 

domácí výroby se startovním číslem 19 a 43 hlasy s řidiči Petrem a Šimonem 

Pelikánovými. V soutěži o nejupracovanější traktory v původní patině, rezavé 

karoserii a větracích otvorů v plechařině traktorů od času provozu byly hned 2 

stroje.  1. cenu vyhrál traktor Usus C-385 roku výroby 1972 se startovním 

číslem 2 a 10 hlasy s panem řidičem Jiřím Sochorem. Na 2. místě skončil 

traktor Zetor 5718 kabrio z roku 1970 se startovním číslem 3 a 4 hlasy pan 



 

 

Pavel Krula. Také letos jsme měli cenu od ZOD Čáslavice pro nejmladšího 

účastníka traktoriády na zemědělské technice. 1. místo vyhrál mladý 

traktorista s červeným šlapacím traktorem, který měl startovní číslo 64, získal 

35 hlasů a obdržel od zástupců ZOD Čáslavice plastový model traktoru Case 

s vlečkou na balíky. 

 

Na závěr traktoriády nám zahrála k tanci a poslechu kapela LEOON. Další, 

v pořadí již 4. ročník traktoriády bude 31.5.2025. 

VELKÉ PODĚKOVÁNÍ PATŘÍ OBCI ŘÍMOV, OBČANŮM ŘÍMOVA, HASIČŮM 
KARLU MILOSTNÉMU – za ozvučení traktoriády 
LUDVÍKU BARTÍKOVI – za půjčení vleku do soutěží 
JAROSLAVU BELVONČÍKOVI – za lékařský dohled 

SDH BABICE – za požární dohled 
 

DÁLE VELKÉ PODĚKOVÁNÍ PATŘÍ I SPONZORŮM TRAKTORIÁDY: 

OBEC ŘÍMOV, ZOD ČÁSLAVICE, STROM PRAHA – STUDENEC, AGROPA GROUP – BUDIŠOV, 

AGRO TRNAVA, AGRI CS SLAVICE, ADW LESONICE, VEZEKO, PVP CHROMÝ, FRANKISCHE, 

PAVEL A MARCELA DUFKOVI, PAVEL A IVANA KRULOVI, SOŇA DOKULILOVÁ, PAVEL HENZL 

(POLNIČKA / ŽĎÁR NAD SÁZAVOU), HANA HOUBOVÁ (ŽĎÁR NAD SÁZAVOU), PAVEL A DANA 

KLÁROVI, BADYO (CHYTRÁ ELEKTROINSTALACE), JAZYKOVÁ ŠKOLA FOR YOU 

 

          Tomáš Obůrka    



 

 

ZPRÁVA O ČINNOSTI SK ŘÍMOV ZA ROK 2024 

V sezóně 2023/2024 naše „A“ družstvo bojovalo již několikátým rokem 

v nejvyšší okresní třídě, kterou se jim poprvé podařilo vyhrát. V I. třídě hrálo 

celkem 10 týmů. Dařilo se také družstvu „B“, které hraje II. třídu a ve které 

obsadilo 4. místo z 10 týmů, což je oproti minulé sezóně zlepšení o jednu 

příčku. Družstvo „C“ hraje IV. třídu a umístilo se na 5. místě z 10 týmů. 

SK Římov „A“ hraje nejvyšší okresní soutěž - I. třídu, SK Římov „B“ hraje II. 

třídu a SK Římov „C“ hraje III. třídu. 
 

Základní sestava SK Římov „A“ je: Ivan Piálek, Rostislav Novák, Ivan Piálek 

ml., Josef Stručovský a Pavel Dufek. 

 
 

Za SK Římov „B“ nastupují Michal Obůrka, Pavel Dufek, Aleš Diviš, Lukáš 

Stručovský, Daniel Gál, Jaroslav Šlapal a Alena Stručovská. 
 

Za SK Římov „C“ nastupují Martin Nahodil, Stanislav Hobza, Kryštof 

Nahodil, Martin Nahodil ml., Jan Hanzal ml., Karel Milostný st. a Aleš Diviš. 
 



 

 

V sobotu 21. prosince se uskutečnil již 12. ročník turnaje ve stolním tenise, 

kterého se zúčastnilo 12 hráčů. 
 

Po zápasech ve skupinách následovaly vyřazovací zápasy. V nádherném finále 

zvítězil Ivan Piálek st. nad Michalem Obůrkou.  

Tabulka sezóny 2023/2024, SK Římov „A“ – I . třída 

 

Tabulka sezóny 2023/2024, SK Římov „B“ – II . třída 

 

 



 

 

Tabulka sezóny 2023/2024, SK Římov „C“ – IV . třída 

 

                                                                               Ondřej Otáhal 

 

TRADIČNÍ TURNAJ V NOHEJBALU TROJIC 2024 

Dne 24. srpna 2024 se konal tradiční turnaj v nohejbalu trojic na Oranžovém 

hřišti. Byl to již 17. ročník a hráči se tradičně rozlosovali do jednotlivých 

družstev. Obhájci loňského ročníku se bohužel nemohli dostavit v kompletním 

složení, a tak byli zařazeni do losu s ostatními hráči. Účastníci se rozlosovali 

do náhodných trojic, ve které byl vždy podle výkonosti nalosován jeden 

smečař, nahrávač a polař. Letošního ročníku se zúčastnilo 30 hráčů, kteří se 

rozlosovali do deseti týmů a dvou skupin. V těchto skupinách se hrálo 

systémem každý s každým. Po odehrání základních skupin následovalo 

klasické playoff, ze kterého se do finále dostal tým „Bodybuilders“ a tým „Pan 

Primář“. Po finálové bitvě nakonec z kurtu odcházel vítězně tým „Pan 

Primář“, který si odvezl putovní pohár a v příštím ročníku jej bude obhajovat 

ve stejném složení. 
 

Díky velkému zápalu a nadšení všech zúčastněných hráčů, mohli diváci vidět 

opravdu kvalitní a bojovný nohejbal, plný vyrovnaných zápasů, kde zejména 

ve vyřazovací fázi o vítězi rozhodoval jediný balón. Zároveň se hrálo ve velmi 



 

 

přátelském duchu, jelikož se většina zúčastněných dobře zná, ať už 

z předešlých ročníků nebo z okresního přeboru Třebíčska, kde proti sobě nebo 

společně nastupují do zápasů. Velké díky patří všem sponzorům a 

organizátorům, kteří umožnili tento turnaj. Odměnou pro ně byla skvělá 

atmosféra a velký počet přihlášených hráčů, což je ukázka toho, jak je tento 

turnaj oblíbený a láká i nové hráče. Zvláštní poděkovaní patří paní Otáhalové, 

která připravila pro hráče tradiční koláčky a také panu a paní Pokorným, kteří 

pomohli organizátorům s chystáním, přípravou a úklidem. Organizátoři také 

děkují všem zúčastněným, jak hráčům, tak divákům a už teď plánují a těší se 

na další ročník.  

 

Konečné pořadí:   
1. místo – Rostislav Hrdý, Karel Vrzal, Vojtěch Prudík 

2. místo – Milan Benda, Petr Václavek, Jan Kratochvíl 

3. místo – Ondřej Otáhal, Josef Drmota, Štefan 

4. místo – Jay Kay, Michal Příhoda, Jaroslav Rygl 

5. místo – Jan Vidourek, Zbyněk Rosa, Jakub Kumpa 

6. místo – Oliver Kiči, Tomáš Svoboda, Vojtěch Kumpa, 

7. místo – Ondřej Konvalinka, Michal Žampa, Kryštof Nahodil 

8. místo – Jan Denner, Lukáš Krul, Petr Hrobský 

9. místo – Tomáš Pokorný (Římov), Tomáš Pokorný (Mikulovice), Miroslav Otáhal 

10. místo – Marek Krotký, Aleš Diviš, Jakub Navrkal 

Ondřej Otáhal 



 

 

HC ŘÍMOV 

Hokejový tým HC Římov ve své sedmé sezoně 2023/2024 obsadil v základní 

části celkové 9. místo se 17 body (3 body za výhru).  V této sezoně došlo 

pouze ke změně názvů jednotlivých lig. Městská liga byla rozdělena na 

Superligu, 1. ligu a 2. ligu. Náš hokejový klub odehrál jednokolově 13 

zápasů v základní častí 2. ligy v Moravských Budějovicích, která čítala 

celkem 14 týmů. Nestabilními výkony a umístěním v druhé polovině tabulky 

základní části se náš tým nominoval do skupiny „B“ nadstavbové části. V této 

skupině nastoupilo 7 týmů, které se mezi sebou utkaly dvoukolově. Celkem 

náš tým v této skupině odehrál 12 zápasů, ve kterých se mu dařilo více než 

dobře. S 10 výhrami a celkovým počtem 31 bodů obsadil 1. místo 

v nadstavbové části skupiny „B“. Nejproduktivnějšími hráči této sezony byli: 

J. Čurda ml. s 21 góly a 33 asistencemi (54b.), Miroslav Ježek s 32 góly a 18 

asistencemi (50b.) a Pavel Martinů s 12 góly a 21 asistencemi (33b.).    

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

Začátkem roku 2024 na nás také čekala zajímavá výzva v podobě pořádání 

našeho prvního hokejového plesu, který se uskutečnil v sobotu 27. ledna za 

doprovodu kapely Credit. Odměnou za náročné přípravy byl zaplněný sál 

kulturního domu a spokojení tanečníci, kteří opouštěli sál v půl 4 ráno       . 

Velké díky patří všem, kteří se podíleli na přípravách našeho prvního 

hokejového plesu, a hlavně na krásné výzdobě, o kterou se postaraly Iva Č. a 

Lucka H. Pro velký úspěch a pro zachování kulturního života v Římově 

budeme rádi a s chutí pořádat hokejové plesy i v dalších letech, takže se máte 

na co těšit!  

Před naším vstupem do osmé sezony 2024/25 v Moravských Budějovicích se 

opět měnily názvy jednotlivých lig. Městská liga byla rozdělena na 1., 2. a 3. 

ligu. Náš tým figuroval ve 3. lize společně s dalšími 12 týmy. Systém zápasů 

byl tentokrát zvolen jednokolově a to kvůli rekonstrukci hokejového stadionu 

v Třebíči. To mělo za následek, že se všichni hráči HST přesunuli na stadion 

do Moravských Budějovic a tím se velmi zúžily hrací dny naší Městské ligy. 

Tímto razantním zásahem do hracích časů byla perioda zápasů našeho týmu 

1x za 14 dní. Po základní části čeká týmy rozdělení do dvou skupin, kde se 

utkají o nejlepší umístění. HC Římov svůj první zápas v nové sezoně odehrál 

již 7. září 2024 a to vítězně s výsledkem 8:4. Na konci roku 2024 měl náš tým 

odehranou základní část a figuroval na celkovém 4. místě se 14 body (2 body 

za výhru). Tento výsledek nás posílá do skupiny „A“, kde budeme v příštím 

roce hrát o co nejlepší umístění.  

Závěrem bych chtěl poděkovat všem hráčům, fanouškům a sponzorům (hlavně 

OÚ Římov), co nás podporují a fandí nám, protože financování hokeje 

v dnešních dobách není vůbec jednoduché. Ještě jednou děkuji! Uvidíme se 

v roce 2025! 

 

 

 Za HC Římov z.s. předseda Radim Baloun 



 

 

POHYB OBYVATEL V OBCI V ROCE 2024 

Počet obyvatel k 31.12.2024: 422, z toho 212 mužů a 210 žen 

Průměrný věk 44,71 let 

Do Římova se k trvalému pobytu přihlásilo 5 občanů, z trvalého pobytu bylo 

odhlášeno 5 občanů 

Narozené děti v roce 2024: 

19.01.2024 Pospíchalová Tereza  Římov 123 

24.03.2024 Rygl Vojtěch   Římov 34 

19.07.2024 Belvončíková Sofie  Římov 151 

 

Sňatek uzavřeli: 
 

08.06.2024 Smutný Petr, Římov 93 a Anna Alexandrovna Zarubinová 

05.10.2024 Karolína Čurdová, Římov 4 a Josef Paznocht, Kněžice  

12.10.2024 Svobodová Simona, Římov 60 a Matěj Obdržálek, Míkovice 
 

V roce 2024 zemřeli: 
 

22.02.2024 Bartíková Ludmila Římov 122 ve věku 78 let 

19.03.2024 Trnková Vladimíra Římov 120 ve věku 51 let 

13.07.2024 Vodičková Marie  Římov 33 ve věku 85 let 

02.08.2024 Hanzalová Marie  Římov 69 ve věku 90 let 

25.11.2024 Iša Zdenek  Římov 86 ve věku 76 let 



 

 

POHOSTINSTVÍ V ŘÍMOVĚ 

Písemně je r. 1657 zmíněno – v Římově stává hospoda, která před 50 lety ze 2 

půllánu k panskému dvoru postavena a hospodský ji proti jisté dávce používá, 

do lánu není vpočítána... Panský dvůr jsou dnes čísla 55, 74 a Chalupy nad 

nimi s fortnou. A hostinec má č. 4, Čurdovi. Dále je zmíněno – ve velikém 

domě (č. 18, 80, 81 a pozemek, kde jsou dnes Hybáškovi č. 83) býval prý 

pivovar a sklep při něm sahal až k lesu.  Obcí procházela císařská pevná cesta 

z Vídně do Prahy. V Zájezdním hostinci byla zřízena Císařská pošta, 

zastavovaly zde formanské vozy, kromě občerstvení bylo možné přenocovat. 

Tehdy se pivo stáčelo ve sklepení z bečky do džbánu a poté hostinský chodil 

po lokále a pivo přeléval hostům do keramických korbelů. Je tradována 

zastávka v hostinci samotného císaře Karla VI. a jeho dcery Marie Terezie v 

červnu roku 1723, při cestě do Prahy na svoji korunovaci za českého krále. R. 

1749 z hospody platilo se nájemného 100 zl. Nájemci se často měnili a poprvé 

je zmiňován rod Čurdů. Se vznikem nové přímé Císařské silnice, která míjela 

Římov zřejmě pošta byla zrušena. Až do roku 1848, kdy se Římov vymanil ze 

Sádeckého panství, lidé znali hlavně jen robotu. Roku 1900 je zaznamenán 

provoz hostince v č. 37 na samotě náležící k Římovu, zvané Vísky a hostinec 

v Římově č. 4.  

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

Hostinský František Čurda zároveň v obci zastával úřad starosty a o pět let 

dříve stál u zrodu Hasičského sboru. V té době se už běžně pivo točilo do 

skleněných půllitrových džbánků – krýgl, z výčepního stojanu s kohouty a 

narážely se dřevěné sudy 10 l - 100 l. Koňské povozy sudy s pivem navážely  

2 x až 3 x týdně. Hostinec plnil důležitou roli při setkávání občanů a veškeré 

důležité události se odehrávaly tam. V rohu Čurdovy zahrady poblíž dnešního 

obchodu dlouhé roky bývala kuželna. Během prvních válečných útrap se 

rozmohlo vaření piva doma. Nedostatkem sladu a nařízením shora pivovary 

téměř nevařily, a tak některé domácnosti si pivo vařily pro svou spotřebu, ze 

svých surovin. Roku 1920 Josef Čurda č. 23  (dnes Obůrkovi) si ve svém 

domě otevřel hostinec. Jan Rubák č. 25 provozoval trafiku (okénkový prodej) 

a je zmíněn zavedený obchod nejspíš u Fašinů č. 11. V č. 92 obchod 

provozoval Ladislav Talpa, který tam byl zřejmě v nájmu a poté co roku 1927 

si dostavěl vlastní dům č. 103, tak i s obchodem se odstěhoval do svého. Dům 

číslo 92 byl asi poté k prodeji, hned 1. ledna 1928 si tam obchod a hostinec 

otevřel Josef Čurda a svůj dům prodal Obůrkům. O rok později nechal postavit 

taneční sál s menší galérkou, lokál pro hosty a výčep. Hostinští často čepovali 

pivo do džbánu pro odnos domů a v nabídce se objevilo i láhvové pivo. Cena 

točené desítky tehdá činila 1,40 – 1,50 Kčs. 

Babičky našich babiček vzpomínaly na dospívání, jak se za mlada scházely ve 

stodole ve Vyskočilovým mlýně – zpívaly, vymýšlely zábavu. Tancovat 

chodily k ,,Obůrkům“ č. 23 a k pololáníkům - Novákovi č. 30. Ve staré 

hospodě, když bylo pěkně, do dvora se vytáhly stole a židle, přišel harmonikář 

… Po druhých válečných útrapách správu obce převzal Místní národní výbor a 

o kulturu se staral hlavně Sbor požární ochrany. Pořádali plesy, masopustní 

merendy, pout’ovou muziku. Zakoupili promítací přístroj a přes dva roky v 

hostinci u Karla Čurdy č. 4 každou sobotu a neděli promítali filmy. Se 

zrušením živností Čurdovi ukončili činnost a Karel roku 1957 vstoupil do JZD 

Římov. O rok později nechal snížit stropy, a to byl konec jedné epochy. Je 

téměř jisté, že po staletí římovské hospody zásoboval blízký Panský pivovar 

Želetava, do roku 1953, kdy ukončil provoz. Poté nejblíž byl Měšt’anský 

pivovar Třebíč. Veškeré dění se přesunulo k Čurdům č. 92. Hostinec a sál si 

roku 1952 pronajal nově vzniklý podnik Jednota Moravské Budějovice a 



 

 

Josefa Čurdy zaměstnal jako hostinského. A jak se zvyšovala životní úroveň 

občanů, o to víc bylo zábavy. Po roce 1964 cena točeného piva 10° přes 20 let 

činila 1,70 Kčs. Pivovary dřevěné sudy vyměnily za hliníkové. V hospodě 

bylo otevřeno i v neděli dopoledne, hlavně skrz prodej lahvového piva a ve 

14.00 hod. už bylo otevřeno znovu a tradičně se scházeli pánové na karty. 

Podle pamětníků se u nás ve druhé polovině 60. let objevilo na pár let 

Dalešické pivo (v té době už byl třebíčský pivovar v havarijním stavu a podnik 

Jednota v Zonce měl mezisklad sudových piv). Velkou událostí byla návštěva 

ministra zemědělství a výživy Josefa Borůvky v červnu r. 1968, který ocenil 

vynikající práci JZD a v sále hostince bylo pohoštění.  

 

V listopadu hasiči ještě uspořádali pouťovou muziku a následující rok 1969 se 

společenské události přesunuly do nového kulturního domu. V první polovině 

70. let z rozhodnutí Jednoty římovští pili ,,vrbové proutí“ ze Znojma a také 

10° Jihlavu. Ve druhé polovině si nás už hýčkali jihlavským Ježkem 11° za 

2,30 Kčs. Sudového piva se týdně vypilo zhruba 3–4 hektolitry, v létě i 5. 

Lahvového piva v letních měsících rozvozáci týdně skládali 100–150 beden a 

rovnou za vrata průjezdu, aby bylo nachystáno ihned k odběru. Hospoda od r. 

1981 byla přesunuta do garáže – nucený výsek. Josef Čurda mladší se rozhodl 

postavit si na svém pozemku dům, a tak sál s původním hostincem nechal 



 

 

zbourat. To už obsluhovala hlavně paní Olga Čurdová. Pánové ji vyšli vstříc a 

v hospodě se nekouřilo. Otevřeno bylo od čtvrtka do neděle a každý z hostů 

měl svůj štuc (pivní půllitr). Kulturní dům se stal vyhlášeným místem při 

pořádání tanečních zábav, s návštěvností od 300 a výš. V bývalém lomu před 

Březovou v části zvané Krajinka se pravidelně o Pálení čarodějnic scházeli 

mladí u sudu s pivem.  Roku 1988 Ježek stál 3,10 Kčs, MNV v akci Z zahájil 

práce na zbudování nového hostince s ubytováním v místě zvaném Na 

rybníčku za zvoničkou. V roce 1990 se dostavěla hrubá stavba a objekt se 

zastřešil. Pro hospodu v garáži to byl poslední rok. Obsluhoval už jen mladý 

Jožka Čurda. Vzhledem k velkým státním změnám už dál nechtěl pokračovat 

a na jaře 1991 bylo zavřeno. Práce na nové hospodě nepokračovaly. 

Transformované Zemědělské družstvo Čáslavice v kulturním domě v Římově 

nejprve v lednu 1991 v bývalé kuchyni zřídilo obchod Májka, později Agra, 

kde prodávala paní Růžena Cejpková a v červenci otevřelo v KD hospodu – v 

předsálí se sedělo a výčep byl ve třetím výsuvném okně. Za pípu se postavil 

Čermák Bohuslav z č. 126. V Rokytnici Ježek 11° stál 4,- koruny, tak cenu 

určil nižší, 3,90 . V září r. 1992 družstvo provoz ukončilo. Část štamgastů se 

přesunula do ,,budliku“ – to byla garáž ve dvoře u Čurdů č. 4, kterou Vlastimil 

Čurda zvolna zpřístupnil r.1991 poté, co Čurdovi č. 92 zavřeli. Nabízel 

lahvové alko – nealko, dovozové kořalky – Hopsinku, Mozart, Malibu … 

Sedělo se na bednách. Stahovala se tam hlavně mládež. 1. prosince 1992 

Vlasta obnovil hospodu v předsálí. Cenu piva dal vyšší, musel slevit na 5,- 

Kčs a ještě ,,vyfasoval“ přezdívku. Největší problém byl s vytápěním předsálí. 

Po novém roce převzal po ZD i obchod. Ten pak zrušil a na podzim r. 1993 v 

bývalé kuchyni zřídil plnohodnotný hostinec s výčepem a s vlastním vchodem 

z chodby. Hostinec vytápěl kotlíkem na drtiny. Otevírací doba od 18.00 hod. 

Roku 1994 všechny pivovary nahradily hliníkové sudy za nerezové KEG sudy 

s jednoduchým narážením a Vlasta nekvalitního Ježka nahradil Měšťanem od 

Pražských pivovarů za 6,- Kč. Poté jsme pili Regenta 10° a v pátek plnotučné, 

12°. Oblíbenou zábavou se staly karty a později kulečník, na který se stála 

fronta.  



 

 

Často také obsluhovala Vlastova žena Jana a jedno léto zkusili nabízet 

zmrzlinu. Krom jiného mladí v Krajince pořádali nejen Čarodějnice, ale 

scházeli se tam v létě jen tak u ohně, u piva. V 90. letech taneční zábavy 

pořádal Klub Mladých. Od 4. srpna 1997 v hostinci pokračoval Marek Došek 

z č. 15. Rok poté pivovar Litovel vybavil hostinec vlastním zařízením a zavedl 

pravidelnou sanitaci trubek. Na čepu 10° za 8,- Kč  a přes víkend 12° za 10,- 

Kč. Poprvé jsme také ochutnali Plzeňský ležák za 17,- Kč a ne jednou se stalo, 

že hosté za světla do hospody přišli a za světla z ní odcházeli. R. 2001 17. 2. 

SDH obnovil tradici masopustního průvodu, po 15 letech.  Pořádali se turnaje 

v kulečníku, v šipkách. Na sále se hrál florbal, na jevišti stále byly dva 

pingpongové stoly. Hostinec rovněž začal být využíván při společenských 

akcích na sále a v předsálí. Přes léto se týdně vytočilo 10 sudů o objemu 50 l, 

lahvového se prodaly 3 bedny a otevřeno bylo od 15.00 hod. V létě r. 2004 

byla hospoda odsunuta do předsálí, firma Karel Fojtl kompletně provedla 

rekonstrukci hospody a toalet. Dobrou náladu při oficiálním předávání pokazil 

Marek Došek svým oznámením, že končí. Novým provozovatelem se stal 

Josef Bravenec, Dubňany, okr. Hodonín – lesní dělník, s hostinskou 

zkušeností. Nastoupil 1. prosince 2004. Na čepu se objevilo lacinější 

Znojemské pivo. Jeho chladný přístup asi odpovídal příjmům. V květnu r. 

2005 po třetí ,,odstávce“ hostinec už neotevřel a podal výpověd’. Nový 

provozní se našel rychle, ale nastoupit mohl až po měsíci a půl. Jediným 



 

 

setkáním občanů byla tak oslava 110. výročí založení hasičského sboru na 

louce za Trojanovýma 25. června. 

1. července 2005 do hospody nastoupil Petr Sedláček, truhlář z Kojetic, se 

svojí přítelkyní Lenkou Hrnčiarikovou a jejich kamarádkou Irenou. Obě dámy 

měli zkušenosti z ostravské restaurace. Na čepu Hostan Hradní za 14,-Kč a 

Plzeň za 23,- Kč. Hlavně díky Ireně se Římov probudil-to byla návštěvnost, to 

byla výtoč… Neměla ale kde bydlet, tak se vrátila do Ostravy. Po ní a r. 2006 

nastálo obsluhoval starší bývalý provozní Josef Sedmihrad a o chod hostince 

se starala Lenka. Ta se zvýraznila v TV pořadu Výměna manželek a 

zvýraznila také hospodaření po dobu Petrovy nepřítomnosti a o osudu 

hospody rozhodli elektrikáři – v listopadu před pouťovou zábavou odřízli 

hostinec a část kulturáku. 1. prosince 2006 nastoupila provozovatelka dvou 

hostinců Helena Böhmová ze Starče. 11° Gambrinus za 16,- Kč doplnila 

lacinějším Velkopopovickým Kozlem 11°. Vypomáhala jí paní Věra, původně 

ze Studence a paní Kateřina z Boroviny. R. 2007 firma Karel Fojtl vydláždila 

před okny sálu prostor pro venkovní posezení a zhotovila boční vchod z 

průčelí KD rovnou na ,,zahrádku“. Venku se poprvé objevily slunečníky a sety 

a velkou událostí byly oslavy 750letého výročí od založení naší obce, 

uspořádané v zahradě MŠ a na asfaltovém hřišti. Po dvou letech Helena, za 

vidinou vyšších zisků, odešla do města. V pátek 4. prosince 2008 nás v 

hospodě přivítaly dvě čertice se štamprdletem v ruce. Byla to nová provozní 

Miluše Jeřábková z č. 15 a její kamarádka Mirka. 27. prosince se poprvé sešli 

účastníci pochodu na Mařenku v předsálí KD, kde pro ně byl přichystán guláš 

a otevřená hospoda. Pomáhat chodil manžel Honza a kluci Michal s Honzou. 

Na čepu Černá Hora 11° a 12° a v létě dámy pily ledovou kávu a ovocné pivo. 

Jeřábkovi to chtěli zkusit a k 30. 9. 2009 skončili. Od 1. 10. v hostinské 

činnosti pokračoval M. Došek se svým Staropramenem. Pátek 28. 5. 2010 v 

předvečer oslav 115 let založení SDH vytočeno: Staropramen 10° za 15,- Kč 

210 piv (z toho 90 piv vypili hasiči během hodiny, a to ještě stihli odnést 

věnec k pomníku padlých), Staropramen 12° za 24,- Kč 50 piv, Plzeň za 29,- 

Kč 55 piv. Výpomoc do 23.00 hod. Michaela Hobzová z Jakubova. Roku 

2011 už to Marek nezvládal a k 30. 11. 2011 skončil. Ten rok ani nebylo léto. 

Do hospody 1. 12. nastoupil Marian Vahiľa ze Starče. Provozoval hostinec ve 



 

 

Starči, v Borovině Na Rybníku a v Rokytnici koupaliště. A hned o ,,Mařence“ 

se prezentoval špičkovým gulášem. Na čepu Kozel 11° a Plzeň. Zpočátku bylo 

otevřeno od 16.00 hod. Obsluhoval také jeho syn Marian. Jako pomocná síla 

se v hospodě objevila Petra Brychtová a už v únoru 2012 poprvé obsluhovala 

Jitka Dvořáková ze Starče. Toho roku v hospodě a v celém KD se přestalo 

kouřit. Otevřeno bylo Oranžové hřiště, oblíbeným se stává fotbálek. Hráči 

stolního tenisu se pravidelně schází v sále u herních stolů. V létě před KD byla 

v nabídce zmrzlina. Po čtyřech letech Marian končí. To už za něj v hospodě 

obsluhovala jen Jitka, která stíhala všechno, jak na ni vzpomínají štamgasti. 

Od 1. 4. 2016 nastupuje nový výčepní – krom Jitky Dvořákové se nikdo 

nepřihlásil.  Na čepu se opět objevil Ježek 11° za 22,- Kč a Černá Hora 12° za 

25,- Kč. Na Velikonoce jsme pili 14° Krasličák. Maskotem hospody se stala 

čivava Máša, která měla svou židli u kamen. Ochutnali jsme 12° Hubertus – 

tmavé a světlé, Starobrno Medium. Na výpomoc docházela Lucie Nahodilová 

a Romana Kopečná. Léta začínají být obzvláště horká. Ale v hospodách a 

restauracích bývají prázdné židle, mění se generace a spotřeba piva rok co rok 

klesá. Roky 2020 a 2021 byly poznamenány silně nakažlivým, neznámým 

virovým onemocněním. Podle nařízení vlády to znamenalo nošení roušek, 

omezení pohybu, setkávání občanů jen do určitého počtu, zavřené provozovny 

od 20.00 h. V první polovině r. 2021 provozovny byly zavřeny úplně. 

Rozmohlo se tak ,,domácí točení piva“. V říjnu r. 2023 Jitka Dvořáková po 

vleklých zdravotních problémech byla nucena dát výpověd’ po 11 letech 

služby. 1. 1. 2024 do hostince nastoupil Marek Došek. V létě 2024 hostinec v 

průměru točil týdně 320 piv Holba Šerák 11° za 30,- Kč, přes víkend 130 piv 

Radegast 12° za 39,- Kč. Lahvového piva se prodalo 12 ks za celý rok. 

Příležitostně byla na čepu Plzeň za 48,- Kč. Jako výpomoc se ve výčepu 

objevil p. Josef Bobek roč. 1957 a Lucie Nahodilová. Klientela ve věku 37-77, 

pravidelně hostinec navštěvují sportovci, občas děti s rodiči. Z plnoleté 

mládeže nikdo. Nastupující generace, která žije virtuálním světem, nemá 

důvod se nějak často scházet, a ještě do sebe lejt pivo. Odhaduji, že my starší 

se rádi setkáváme at’ už u piva nebo jinde při různých akcí a doufám, že pro 

nás hostinec zůstane tím doplňkovým bodem, kam musíme občas zajít. 

                                                                                         Marek Došek                                                                                 



 

 

ÚPRAVA VODY POKOJOVICE A 11 NOVÝCH VRTŮ 

V LOKALITĚ ŘÍMOV 

 

POKOJOVICE (juh) - Kdo projíždí křižovatkou Pokojovice, Podheraltice, 

Chlístov, nemůže si nevšimnout rozsáhlého staveniště, kde se od loňského 

roku intenzivně pracuje. Před očima projíždějících roste nová úpravna vody, 

která posílí zásobování oblastního vodovodu Třebíč. 

 

Svazek obcí VODOVODY A KANALIZACE po dlouhém období příprav 

slavnostně zahájil v červnu loňského roku výstavbu nové úpravny vody v 

lokalitě Pokojovice, která bude sloužit k úpravě vody ze stávajícího 

heraltického prameniště, které bude posíleno novými vrty v lokalitě Římov. 11 

nových vrtů navýší vydatnost heraltického vodního zdroje až o 17 l/s. Úpravna 

vody Pokojovice je navržena s výkonem 30 l/s. Kompletní projektovou 

přípravu dodala Aqua Procon s. r. o. 

 

Původně se plánovala pouze modernizace historické úpravny (odkyselovací 

stanice) v Heralticích. Nepříznivá klimatická situace posledních let spojená s 

obdobím velkého sucha let 2015 až 2019, kdy došlo v souvislosti s 

kůrovcovou kalamitou k odlesnění heraltického prameniště, následovaná 

extrémními dešťovými srážkami s negativním vlivem na kvalitu podzemní 

vody v roce 2020 zásadně změnily názor na opatření v oblastí podzemních 

vod. Od modernizace původní úpravny v Heralticích bylo upuštěno a bylo 

rozhodnuto o výstavbě nové úpravny vody u křižovatky mezi Pokojovicemi a 

Podheralticemi. Tato lokalita je výhodná z hlediska polohy vůči stávajícím i 

novým zdrojům surové vody. 

 

Úpravna bude disponovat moderními technologiemi pro úpravu vody, které 

umožní úpravu surové vody jak z mělkých podzemních zdrojů v jímacím 

území Heraltice, tak z vrtů hlubokých 60 m v lokalitě Římova a jejich 

případnou kombinaci tak, aby byla pro odběratele vždy zajištěna kvalitní a 



 

 

bezpečná dodávka vody v dostatečném množství i v horších klimatických 

podmínkách. 

 

Technologie úpravny vody je rozdělena na dvě technologické linky. Jedna pro 

podzemní vodu z vrtů a druhá pro surovou vodu z mělkých zářezů. Obě linky 

mají obdobné technologické procesy, a to filtrace na tlakových filtrech 

naplněných vápencovou drtí pro úpravu pH, dále filtrace na pískových filtrech 

pro odstranění zákalu, resp. vysráženého železa a manganu doplněná o filtraci 

přes aktivní uhlí, které je schopné odstranit z vody organické látky a zlepšuje 

její chuťové vlastnosti. 

 

Pro město Třebíč a jeho okolí to bude navíc znamenat i větší podíl velmi 

kvalitní podzemní vody využívané pro pitné účely na úkor vody povrchové, 

neboť součástí projektu je také propojení stávajícího vodovodního přivaděče z 

Heraltic na VDJ Střítež, kam je dnes přiváděna voda z vodní nádrže Vranov. 

 

Celková délka nově navržených vodovodních řadů je takřka 15 km. Investiční 

náklady činí 298 mil. Kč bez DPH. Hotovo by mělo být příští rok.  

 

                                                          
           Jan Uher Horácké noviny 



 

 

VÝMĚNA LAVIC V KOSTELE SV. MARTINA V ČÁSLAVICÍCH 

V pondělí 21. 10. 2024 začala skupina dobrovolníků vynášet asi 100 let staré 

lavice z kostela sv. Martina. Na výrobu nových darovala Obec Římov 8 m3 

modřínového dřeva v hodnotě 24.000,- Kč, a pila pana Rygla nám dřevo 

v Římově bezplatně nařezala, finančně přispěla také obec Čáslavice i mnoho 

jednotlivých dárců. Celkově stály lavice 347.400,- Kč a výroby se zdařile 

ujala firma pana Chytky z Petrovic, která po schválení Památkovým úřadem 

vyrobila nové lavice podobného vzhledu, ale ve větší velikosti, pro lepší 

komfort uživatelů. Mírně se zvýšila také kapacita pro sedící návštěvníky 

kostela. Na svatého Martina 11. 11. 2024 jsme už slavili bohoslužbu v nových 

lavicích. A na vánoční svátky nás začala také zahřívat moderní topná tělesa, 

vyrobená v Německu. Topení bezplatně instalovali pod každou lavici otec a 

syn Trojanovi, elektrikáři z Čáslavic.  Děkujeme všem, kdo jakkoli pomohli 

finančně nebo vlastní prací, abychom mohli děkovat i prosit Nejvyššího 

v důstojném prostředí.  

R. D. Mgr. Lubomír Řihák, duchovní správce farnosti v Čáslavicích 



 

 

 


